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      Annotation

    
        
          Очерк посвящен жизни, научной и педагогической деятельности выдающегося физика, действительного члена Академии наук СССР, организатора научных коллективов и общественного деятеля Сергея Ивановича Вавилова (1891–1951). С 1945 г. и до конца жизни он был президентом Академии наук СССР. С. И. Вавилов создал крупную научную школу в области физической оптики, подробно исследовал явление люминесценции, выявил прикладное значение этого явления. За открытие и теоретическое обоснование эффекта Вавилова–Черенкова в 1958 году российские ученые были удостоены Нобелевской премии. Работы С. И. Вавилова создали предпосылки для развития нелинейной оптики. Широко известны работы ученого в области истории науки. В очерке говорится также о трагической судьбе его старшего брата, Н. И. Вавилова (1887–1943), академика, биолога и генетика.
        

        
          This essay is dedicated to the life and academic and teaching activities of Sergey Ivanovich Vavilov (1891–1951), an outstanding physicist, full member of the USSR Academy of Sciences, organizer of scientific teams and а prominent public figure. From 1945 until the end of his life, Vavilov was President of the USSR Academy of Sciences. He founded a large scientific school in the area of physical optics, explored the phenomenon of luminescence and identified its practical significance. For the discovery and theoretical substantiation of the Vavilov–Cherenkov effect in 1958, the Russian scientists were awarded a Nobel prize. Vavilov’s studies laid the groundwork for the development of nonlinear physics. Vavilov’s research in the history of science is widely known. The article also dwells on the tragic fate of his older brother, N. I. Vavilov (1887–1943), academician, biologist and genetic scientist.
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